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Valentin URITESCU INTE�\Ifll�f 

Am vrut d e  multă vreme s ă  stau d e  vorbă cu Valentin Uritescu. Aproape c ă  uitasem de 
promisiunea asta când l-am văzut într-un minunat interviu în emisiunea Eugeniei Vodă. 
Interviu după care a primit telefoane de la oameni care plecaseră. Şi care au fost impresionaţi 
de dorinţa sa de a rămâne "îngropat până la mărul lui Adam" în pământul din care se trage. 
Am pus mâna pe telefon şi am vorbit, mai apoi, lângă masa de lucru la care încearcă de ceva 
vreme să pună în ordine "povestea" sa. Am vorbit lângă o doamnă cu chipul senin pe care o 
iubeşte nespus după aproape 40 de ani de căsnicie. Mai târziu, ne-am întâlnit şi pe culoarele 
radioului,  unde mai vine din când în când şi  înregistrează. Am vorbit despre câte-n lună şi în 
stele, dar mai ales despre locul unde se simte de netăgăduit. 

Claudia LIPAN: Domnule Uritescu, cu ce gânduri aţi ajuns În Bucure$fi În 
acei ani '60 $i cum aţi pornit pe drumul artei teatrale? 

Valentin URITESCU: Viaţa mea a fost foarte zbuciumată în problema cu 
teatru l .  Am suferit de foarte tânăr din pricina unui sindrom extrapiramidal ,  o 
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tremurătură ven ită dintr-o maladie grea. Asta mă desfi inţa ca individ şi ca om. 
I maginează-ţi că trebuia să intru în scenă în văzul a mi i  de ochi .  Chiar aşa îi ş i  
zicem: publ icul  este "balaurul cu o mie de ochi". Nu sunt ca un tâmplar, ca un 
farmacist, ca un doctor care să a ibă cabinetul lu i  ş i  să-şi facă meseria. Eu trebuie 
să f iu în văzul lumi i .  Deci, am pornit la drum cu p icioarele tremurânde. Am eşuat 
din cauza asta în multe lucruri nestatorn ice, dramatice. De aceea am avut 
posibi l itatea, cred , să joc mai mult roluri "de-a râsu'-plânsu' ". Dar am avut o soţie 
care m-a încurajat. Am plecat, deci, cu aproape nici o şansă, dar căldura 
sufletească, umorul cald, cum se scria undeva, m-au ajutat. Se vede că a fi bolnav 
este un stimu lent pentru mulţi creatori. Swift a fost şchiop, Beethoven a fost surd ,  
Byron a avut iarăşi un necaz. 

C.L.:  Aşadar, nu găsiţi În boală un impediment. 
V.U. :  Nu. Cioran zice că omul sănătos este uşor imbeci l .  Pe undeva este 

adevărat; când am fost la Bonn cu rolu l  d in Angajare de clovn, am văzut pe stradă 
un monument al lu i  Konrad Adenauer, imens, sub care scria: Aceşti bolnavi fericiti 
care ne conduc şi ne fac să rezolvăm toate problemele. 

C.L. :  Aţi fost un bolnav fericit? 
V.U. :  Da, nu "închipu it" ca la Moliere, dar boala mea a fost un motor. 
C.L.: Spuneaţi odată că fericirea dumneavoastră vine din faptul că vă trageţi 

de la sat. Ce Înseamnă satul? 
V.U. :  Înseamnă enorm. Am avut o copilărie fabuloasă în satul numit pe atunci 

Câmpul Pâin i i ,  în Podişul Transi lvan iei ;  undeva între Alba I u l ia şi Blaj .  Pe la 1 475, 
a avut loc o bătălie teribi lă acolo, când un erou a ajutat Ardealu l  să scape de 
50 de ani de stăpânire turcească. Eu nu am avut nevoie să părăsesc acel sat. 
Pentru mine el a avut o fascinaţie extraordinară, vorbesc de satul arhaic, românesc. 

C.L.:  Nu cel de-acum, ci cel În care v-aţi născut. 
V.U. :  Acum este ceva între oraş şi sat. Atunci puteai să trăieşti foarte bine 

acolo fără să îţi trebuiască să mai mergi n icăier i .  Impactul cu plantele, cu holdele, 
cu moşul meu care mă lua la munca câmpului  ş i  dragostea pentru animale a fost 
un l iant copleşitor pentru copilăria mea. Fericiri d intr-astea simple, bucuri i majore . . .  
S ă  vezi când se naşte un mânz, s ă  dormi în ieslea boilor . . .  

C.L.:  De ce aţi părăsit, totuşi, acest sat? 
V.U. :  Pentru că tatăl meu, maistru lăcătuş, m-a luat de mână şi m-a dus la 

teatru . M i-a spus că voi fi artist. M-a adus în Bucureşt i .  Zice: " I leano, pune vreo trei 
rânduri de cârnaţi ,  o ţu ică şi o damigeană de vin că eu cu Vai i  mergem să-I înscriu 
la Facultatea de Teatru". 

C.L.:  Şi ce-aţi găsit În Bucureşti? 
V.U. :  O lume care mă zăpăcea. Eu nu ieşisem din sat decât pentru l iceu la 

Orăştie, de unde veneam în permisi i rar, pentru că eram indisciplinat. Când 
mergeam acasă, treceam câmpul prin locuri între pământuri , ca în Marin Preda. 
Dacă aş fi rămas în sat, poate că eram mai fericit. S-ar putea ca oamenii din satul 
acela să nu se priceapă la foarte multe lucru ri , să fie profani în anumite direcţi i .  Dar 
au în ei şi ceva sacru , legătura cu divinitatea era foarte pregnantă în locu l meu 
natal .  Biserica, şcoala, aveau un context în care intra şi natura. Am fost un copil 
sensibi l la lucrurile astea. Când am venit în Bucureşti , m-am oprit în faţa hotelului 
Ambasador, care nu-i o realizare impunătoare ca structură arhitectonică. Dar mă 
uitam la el ca la Colosseum. M-am adaptat repede cu oraşul ,  dar satul din inima 
mea m-a remontat de multe ori . Când am un eşec, o nemultumire, mă refugiez 
acolo, simt nevoia să mă întorc acolo. 
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C.L.: Mi-aţi spus de oamenii din sat. Cum erau părinţii, aţi primit o Învăţătură 
sănătoasă de la dânşii? 

V.U. :  S-ar părea că da. Părinţii mei erau puritan i ,  de neclintit în anumite 
probleme. Tata a fost un tip dur, mama a fost o femeie plină de poezie - nu se 
potriveau d_!:lloc! El foarte mare în toate, ea foarte mică în toate. 

C.L.: lnvătătura lor s-a lovit de cea a lumii În care ati intrat? 
V.U.: Rău de tot, viaţa e în fuga animalelor la sat, ceea ce n-am găsit în altă 

parte. Acolo, în Podişul meu, se întâmplă ceva . . .  Cu nebunia lu i  Avram Iancu, cu 
Aurel Vlaicu , cu Lucian Blaga care este la 1 8  km depărtare şi  spunea că 
Dumnezeu s-a născut la sat. Aici mă simt altfel .  Mă u it la ciment şi mă gândesc că 
,�;�n anotimp nu are farmec la oraş. Ce vezi iarna aici? Maşin i ,  mocirlă, aglomeraţie. 
In sat, iarna este superbă, cu tot ce se-ntâmplă în natură,  cu animalele. Nu mă 
regăsesc în oraşu l  plin de prefăcătorie, de ipocrizie. Acolo devii alt om . . .  

C.L.: Regreta,ti că aţi plecat? 
V.U.: Regret din punct de vedere sufletesc. Nu regret din punct de vedere al 

oamenilor care mă ascultă de pe scenă. Am venit la oraş şi m-am "pervertit" într-un 
fel .  Astăzi nu cred (ca un ţăran) decât în lucrurile care se 

A 
ating, care se măsoară. Ar 

trebui ,  poate, să stau şi la partea abstractă a lucrurilor. In meseria asta mă izbesc 
mereu de anumite lucruri care trebuie să izvorască din imaginaţie, nu numai din 
replici. Totul pleacă dil} natura umană care este un dat, o lege. Uni i  oamenii simt 
într-un fel ,  alţii în alt fel .  In  momentul când te convingi tu însuţi că ai în tine un foc sacru 
(care înseamnă vocaţie, tal�nt ş.a.m.d.) ,  că faci uşor acele lucruri, atunci devii mai 
atent şi la profanul din tine. Imbinarea dintre sacru şi profan este la un nivel major în 
meseria de actor. Posibil itatea de a fi unul sau altul nu o au toţi oameni i .  Să mă joc 
de-a unul şi de-a altul .  Te simţi posedat de un rol, dar eşti fericit. Te întrebi, îţi ies aburi 
pe ochi ,  nu mai eşti atent la nimic. Am avut în viaţă şansa asta cu câteva roluri care 
parcă mi-au schimbat felul de a fi. Am căutat în străfundul eului meu şi după lucruri de 
care mi-a fost ruşine. Când dai de aşa ceva, nu mai priveşti pe niry�eni; te gândeşti doar 
la "copilul" acesta pe care trebuie să-I naşti , să scapi de sarcină! In momentul când îmi 
iese bine (pentru că se poate să-mi iasă şi rău) ,  sunt l iniştit şi merg spre casă cu 
mâinile în buzunare şi mă bate vântul pe spate şi nu-mi mai trebuie n imic . . .  Cea mai 
mare satisfacţie a mea a fost când după un spectacol a venit un om la mine şi mi-a zis: 
"Domnule, vreau să beau o bere cu tine, ca de la egal la egal". Şi eu am zis: "Cum, 
ce?" "Vreau.să beau o bere! Eu sunt oţelar, dar ai o meserie mai grea ca mine!". 

C.L.: In afara acestor personaje şi a acestor clipe de fericire de care Îmi 
povestiţi, aţi avut şi momente de cumpănă În care puteaţi să pierdeţi focul sacru? 

V.U.: Da. Trăiesc la l imita dintre îndrăzneală şi spaimă. Nu totul este o 
capodoperă şi asta te face să suferi. Când am avut o deznădejde, m-am dus acasă 
unde m-a aşteptat o femeie bălaie cu suflet special şi cu caracter, pe care o iubesc. 
Valeria, soţia mea. Mă duc l iniştit spre casă şi vreau să ajung cât mai repede. Acolo 
îmi revin şi mi-e bine. Aici a fost norocul meu, mă regenerează familia. Am greşit 
uneori, dar am o căsnicie specială în care îmi rezolv toate deznădejdile. Cea mai mare 
bucurie a mea este să ştiu că din sămânţa pe care am sădit-o a crescut ceva. Omul 
când nu mai este atras de pământ devine aerian. Ajungi să te crezi demiurg, lucru în 
care eu nu cred. Cât sunt cu picioarele pe pământ, mă simt bine. Se vede că ţăranul 
din mine încă nu s-a şcolit îndeajuns. Am noroc totuşi cu meseria la care am ajuns din 
cauza tatălui meu, pentru că teatrul pune în faţa omului oglinda în care el se vede. 

C!� LfPAN 


